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 ما مخاطبان بســیار زیادی داریم که 
اصلا ســریال ایرانی نمی بینند و فقط 
سریال های خارجی را پیگیری می کنند. طبیعی 
اســت که آنها را می توان به مســیر پلتفرم ها 
آورد. تصورم این اســت که اکثر پلتفرم های ما 
و  ندارند  مخاطب  گســترده کردن  به  علاقه ای 
انگار حالشــان با همین تعداد اندك مخاطب 
البته پلتفرم های جدیدی در حال  خوب است. 
تأسیس هستند که امیدوارم آنها این روحیه را 

نداشته باشند.

دوشنبه
۱۷ مهر  ۱۴۰۲

سال بیست ویکم      شماره ۴۶۶۶

گفت وگو با نیما جاویدی درباره موفقیت جهاني سریال «آکتور» و شرایط این روزهاي سینماي ایران

در سریال سازی می توانیم از ترکیه و کره پیش بیفتیم

حوزه سریال ســازی در کشورمان در چند ســال اخیر با رشد 
پلتفرم ها، مسیر متفاوتی را طی می کند و البته همین پلتفرم ها 
در مدت زمــان کوتاهی الگــوی رفتاری و عادت بســیاری از 
مخاطبانی را که پیگیر فیلم و ســینما هســتند، هم تغییر داده 
و سالن های ســینما تا حدی تعریف سابق شــان را از دست 
داده اند. بــا درنظرگرفتن این موارد نمی تــوان این واقعیت 
را نادیده گرفت که بســیاری از تولیــدات پلتفرم ها از کیفیت 
قابل قبول و اســتانداردی برخوردار نیستند و مخاطبان شان 
را از دســت داده اند و گاهی هم با تولید اثری مخاطب پسند 
رضایــت حداکثری را جلــب کرده اند. در این میــان به بهانه 
موفقیت بین المللی ســریال «آکتور» که مدتی است از پخش 
آن می گــذرد، با نیما جاویدی کارگــردان این اثر هم صحبت 
شدیم. جاویدی که پیش تر با ســاخت فیلم های «ملبورن» و 
کرده،  کسب  بســیاری  موفقیت های  سینما  در  «سرخپوست» 
این بار با ساخت نخســتین سریالش در جشنواره های جهانی 
حضور پیدا کرده اســت. چگونگی ساخت ســریال در ایران، 
کیفیت ساخت این آثار و در نهایت وضعیت ناخوشایند سینما 

سرفصل های گفت وگوی ما با اوست.

  فکــر می کنــم «آکتور» تنها ســریال ایرانی اســت که جوایز   .
بین المللی گرفته اســت. زمان ساخت سریال به این موضوع فکر 

می کردید؟
خوشحالم که «آکتور» چنین موفقیتی را کسب کرد. شروع این 
سفر جشنواره ای و دریافت جوایز بین المللی با کسب جایزه بزرگ 
جشنواره ســریزمانیا که مهم ترین فستیوال ســریال در اروپاست، 
اتفاق افتاد. من از همان ابتدا برای ســاخت سریالی که بتواند در 
حوزه بین الملل حرفی برای گفتن داشــته باشد، برنامه ریزی کرده 
بودم و البته این ایده از طرف دیگران خیلی استقبال نمی شد؛ چون 
همــه معتقد بودند چنین چیزی برای ســریال های ایرانی ممکن 
نیســت؛ ولی صادقانه بگویم خودم انتظار این میزان موفقیت در 
حوزه بین المللی را هم نداشــتم. همین که به عنوان اولین سریال 
ایرانی وارد یک رویداد بین المللی شــدیم، خوب جذاب بود. اصلا 
انتظار نداشــتیم «آکتور» جایزه بزرگ این جشنواره را بگیرد. تمام 
داوران جشنواره خیلی سریال را دوست داشتند و حتی لیزا جوی، 
نویسنده و کارگردان سریال «وست ورلد» که رئیس هیئت داوران 
بــود، بعد از اهــدای جایزه گفت که قصد داشــتند جایزه بهترین 
فیلم نامه و بازیگر را هم به «آکتور» بدهند؛ اما قوانین فســتیوال 
به آنها اجازه نداد. وقتی ســریال را بــا مردم دیدم، هم واکنش ها 
برایم جالب بود. خیلی خوب ارتباط برقرار می کردند و ســریال را 
دوست داشتند. نمی دانم تحلیل درستی است یا خیر؛ اما برداشت 
خــودم درباره موفقیت هــای بین المللی «آکتــور» در درجه اول 
فیلم نامه آن اســت و بعد اجرای آن کــه برای مخاطب خارجی 
جذاب بود. در همین حضورهای بین المللــی درباره کارگردانی، 
جزئیات تدوین، فیلم برداری، صحنه، گریم و بازی ها زیاد صحبت 
شــد. ما که در ایران کار می کنیم، مدام این احســاس را داریم که 
قصه های خوبی داریم؛ ولی به لحاظ فنی به نســبت کشورهای 
دیگر ضعیف هســتیم. در این حضورها رقبای زیای از اپل تی وی، 
اچ بی او، نتفلیکس و... داشــتیم؛ اما به لحاظ اجرا نه تنها پایین تر 
نبودیــم؛ بلکه بی تعــارف از این منظر در صدر ســریال های برتر 
بودیم. از طرح این بحث می خواهم به اینجا برســم که به نظرم 
اساسا سریال سازی ایران پتانســیل جهانی شدن را دارد. اگر کمی 
خودمان را جدی بگیریم و کمی افق نگاه مان را وســیع تر کنیم و 
محدودیت ها و سانســور دســت و بال مان را تا این حد نبندد، این 
امر ممکن می شــود. البته نکته این است که این فقط دست منِ 
فیلم ساز نیست. ترکیب سیاست گذاری سرمایه گذاران و پلتفرم ها 
و اراده تولیدکنندگان در سریال سازی است. سیاست گذاری مدیران 
پلتفرم و سرمایه گذاران بســیار مهم است که کمی بیشتر ریسک 
کنند. واقعیت این اســت که سرمایه گذاری در حوزه سریال سازی 
در مقایســه با سینما سخت تر اســت؛ چون هزینه ها بیشتر است 
و به همین دلیــل ریســک پذیری هم در ســاخت ســریال طبیعتا 
ســخت است؛ اما اگر بپذیریم پتانسیل آن را داریم که می توانیم با 
سریال سازی محصول فرهنگی صادر کنیم و ارز وارد کشور کنیم، 
نتایج خوبی حاصل می شود. قطعا من هم با همین نگاه «آکتور» 
را ســاختم و همان طور که گفتم، پیش از اینکه ساخت سریال را 
شــروع کنم، این تفکر خیلی جدی گرفته نمی شــد. خوشبختانه 
«آکتور» تــا اینجا با چهــار حضور بین المللی ســه جایزه معتبر 
گرفتــه و همان طور که گفتید، این اتفاق برای اولین بار درباره یك 
سریال ایرانی رخ داد. ما امیدواریم که این موفقیت ها روی فروش 
بین المللی هم تأثیر بگذارد و «آکتور» بتواند این مســیر همیشــه 
بسته را برای جریان سریال سازی ایران باز کند. در حال حاضر ترکیه 
با صنعت سریال سازی به جایگاه خوبی رسیده است و کره جنوبی 
در بالاترین سطح آسیا این کار را انجام می دهد و ما فقط باید کمی 
سقف نگاه مان را بالا ببریم. اگر فقط بخواهیم به مخاطب موجود 
داخلی نگاه کنیم و به تعداد یوزر پلتفرم ها بسنده کنیم و فقط آنها 
را راضــی نگه داریم، به نظرم درجا می زنیم. با توجه به این نکته 
که همین مخاطب موجود سریال های ایرانی هم بخش کوچکی 
از مخاطب بالقوه موجود هســتند، منظــورم میلیون ها مخاطب 

داخلی هســتند که اصلا ســریال ایرانی نمی بیننــد؛ اما اگر کمی 
ریسک کنیم، مطمئن هستم سریال سازی ایران پتانسیل این را دارد 
که هم گستره مخاطب داخلی اش را زیاد کند و هم موفقیت های 

جهانی خوبی کسب کند.
  مدتی اســت سریال ســازی برای مردم ما شــکل و شمایل   .

متفاوت تری پیدا کرده و درحال حاضر به واسطه تولیدات پلتفرم ها 
سریال ها مخاطبان پیگیرتری دارند؛ اما کیفیت در تمام سریال ها 
برابر نیســت. انگار حرکت کردن در یک سطح استاندارد همچنان 
برای پلتفرم ها کار دشواری است و ظاهرا کیفیت آخرین گزینه ای 
اســت که برای پلتفرم ها اهمیت دارد. صحبت های شــما شکل 
ایدئال سریال سازی است؛ اما به نظرم رسیدن به آن آسان نیست.
«آکتور» اولین تجربه سریال ســازی من بــود. در طول تولید با 
پلتفرم تعامل زیادی داشتیم. برای ساخت آن جنگیدم و جلسات 
مختلفی برگزار کردیم که اگر هزینه ای می شــود، لزومش را تأکید 

می کردم.
واقعیت این است که به نظرم بعد از تولید، یک سری مشکلات 
درباره تبلیغات سریال پیش آمد و «آکتور» هیچ تبلیغی نداشت. 
تنها ســریالی بود که هیچ بیلبوردی در ســطح شــهر نداشت و 
هنوز هم خیلی ها نمی دانند اصلا این ســریال پخش شده است؛ 
در حالی که این اتفاق تقریبا برای هیچ ســریالی در چند سال اخیر 
نیفتاده که آن قدر ســوت و کور پخش شود. از نظر من بزرگ ترین 
آســیب را «آکتور» از تبلیغات خورد که این مســتقیما مربوط به 
پلتفرم های پخش کننده بــود. «آکتور» به خاطر جنس متفاوتش 
ســریالی بود که برای دیده شدن نیاز به صبر و استراتژی تبلیغاتی 

جدی و قوی داشت. متأسفانه از طرف 
بازیگران خود ســریال هــم غیر از دو، 
ســه بازیگر عملا تبلیغی روی سریال 
صورت نگرفت. جنس متفاوت سریال 
بــرای مخاطبان پلتفرم هــا که عادت 
به دیدن کاری مثل «آکتور» نداشــتند 
و نبــود تبلیغات آن باعث شــد که در 
بیرون از کشــور بیشــتر از داخل دیده 

شود.
  زمان ساخت سریال ممیزی هم در   .

نتیجه کار تأثیر داشت؟
مــا درگیر ممیــزی نشــدیم؛ البته 

داستانش مفصل اســت و در این بحث نمی گنجد. در تولید هم 
ایدئال هایی درباره تولید داشــتم؛ مثلا بخشــی خارج از کشور در 
روسیه داشــتم که به دلیل شرایط مالی نشد و تغییراتی در قصه 
ایجاد کردم که همه چیز در ایران روایت شــود. البته در مجموع 
بی انصافی است که بگویم برای تولید محدودیت داشتم و واقعا 
پلتفرم ها شــرایط تولید را به بهترین شــکل ممکن برایم فراهم 
کردند. جا دارد اینجا از زحمات آقایان محسنی و عمرانی به خاطر 
اینکه تا آخرین لحظه پای کار ایســتادند، تشــکر کنم، همین طور 

خانم شاهپوری که تلاش زیادی در حوزه بین الملل کردند.
  بعد از حواشــی حضور نوید محمدزاده در جشنواره فیلم کن   .

صحبت از این بود که سریال شما هم بابت حضور محمدزاده دچار 
مشکل می شود. از این نظر سریال دچار حاشیه شد؟

به هر حال نگرانی هایی از طرف خودمان وجود داشــت؛ ولی 
در نهایت ســریال با حضور او پخش شد و مشکلی برای ما پیش 

نیامد.
  شــما از ســینما شــروع کردید و در ادامه مثل بســیاری از   .

کارگردان هایی که سریال سازی را تجربه کردند، در این مسیر ادامه 
دادید. فکر می کنم بعد از تجربه ساخت یك سریال در حال حاضر 
ارزیابی دقیق تری درباره جریان سریال سازی در کشورمان دارید. 

سریال سازی همچنان برای شما جذاب است؟
صادقانه تا پیش از ساخت «آکتور» فکر نمی کردم این قدر این 
پروسه برایم جذاب باشد. زمانی که این تصمیم را گرفتم، نگاهم 
این بود که در شــرایط کرونا و تعطیلی سینماها 
نمی توان کار کرد و نمی توانســتم بی کار باشم. 
فکر کردم بهترین زمان برای تجربه سریال سازی 
اســت. انتظار نداشتم این قدر جذاب باشد. نکته 
مهــم اول برایم این اســت که متوجه شــدم با 
سریال ســازی هم می توان بــا مخاطب جهانی 
ارتباط برقرار کرد و همین نکته سریال ســازی را 
در ذهنم پررنگ تر کرد. نتیجه اینکه در حال حاضر 
هم تصمیم دارم مجددا ســریال کار کنم و البته 

دلایل دیگری هم برای این تصمیم دارم.

بخشــی از آن برمی گردد به وضعیت سینما در شرایط فعلی 
و بخش دیگری از آن هم برمی گردد به جذابیت فرایند ســاخت 
ســریال. نکته اینجاست که در دنیا مســیر سریال سازی روزبه روز 
جدی تر می شود و به نظرم شاید کمی متعصبانه است که اصرار 
به ساخت فیلم ســینمایی داشته باشــم. آن هم در شرایطی که 
اوضاع سینمایمان خوب نیســت. نگاه من در سریال سازی دقیقا 
به همان شکلی اســت که در سینما دارم و با همان استانداردها 
کار می کنــم و بعد از «آکتور» تجربه بیشــتری هــم پیدا کردم و 
خلاصه اینکه قطعا سریال ســازی را ادامه می دهم. درباره سؤال 
شــما سریال سازی در ایران را نمی توانم تحلیل کنم؛ چراکه زاویه 
دید خودم را دارم اما خودم اســتانداردهایی دارم که از آنها کوتاه 
نخواهم آمد. واضح اســت که اگر روزی به هر دلیلی فشــاری از 
ســمت منبع سرمایه بخواهد اســتانداردهای من را پایین بیاورد، 

سریال سازی را تا ایجاد شرایط مناسب کنار می گذارم.
 وقتی به سریال ســازی در ایران اشــاره می کنیــم، به نظرم   .

بحث مخاطب  شناسی جذاب تر می شــود. تجربه سال های اخیر 
تولید ســریال در پلتفرم ها نتایج جالبی دارد. اســتقبال از برخی 
موضوعات و ســریال ها از ســمت مخاطبان گاهی غافلگیرکننده 
است. بازخوردهای شما در زمان پخش سریال از این جهت برای 

شما چطور بود؟
بــرای خودم تحلیل جالبی بود و به مخاطب شناســی خودم 
کمک کرد. البته کــه نمی خواهم آن را به تمام مخاطبان تعمیم 
بدهــم. مثلا این برایــم جالب بود که در شــروع «آکتــور» با دو 
خفت گیر روبه رو می شــویم و عربده کشی و قمه کشی می بینیم و 
بعد متوجه می شویم که آنها آرتیست 
هســتند. جالب است بدانید بخشی از 
مخاطبان پلتفرم ها از همان قســمت 
اول بــا دیدن آن تغییر از ســریال جدا 
شــدند و این نکته جالبــی برایم بود. 
قابل توجهی  بخــش  احتمــالا  یعنی 
از مخاطبیــن پلتفرم هــا علاقه مند به 
فضای مشــابه چنین فضاهایی یعنی 
خفت گیری و داد و فریاد و قمه کشــی 

هستند که البته قابل احترام است.
آن بخــش از مخاطبیــن تصــور 
کردند در «آکتور» هم قرار اســت نوید 
محمدزاده و احمد مهرانفر تا آخر سریال دو تا خلافکار و خفت گیر 
باشند و قمه بکشند. به این نتیجه رسیدم که بخشی از مخاطبین 
فعال حداقل این دو پلتفرم تمایل به دیدن چنین قصه هایی دارند 
و کارهایی هم از این دســت ساخته می شود که البته هیچ ایرادی 
ندارد. حتی از ســمت برخی مخاطبان ســریال کامنت داشتم که 
دوست داشتند این دو شــخصیت را تا انتها در قالب دو خلافکار 
ببیننــد. خلاصه اینکه مخاطب شناســی حوزه جالبی اســت اما 
واقعیت جالب این اســت که بخش زیادی از مخاطبان ســریال 
«آکتور» خارج از مخاطبان معمول پلتفرم ها بودند و می توانستند 
وارد پلتفرم شــوند اما به دلیل نبود تبلیغات و استراتژی درست 
برای جذب این مخاطب انبوه و تأمل برانگیز این اتفاق ممکن نشد. 
ما مخاطبان بســیار زیادی داریم که اصلا سریال ایرانی نمی بینند 
و فقط ســریال های خارجی را پیگیری می کنند. طبیعی است که 
آنهــا را می توان به مســیر پلتفرم ها آورد. تصورم این اســت که 
اکثر پلتفرم های ما علاقه ای به گســترده کردن مخاطب ندارند و 
انگار حالشــان با همین تعداد اندك مخاطب خوب اســت. البته 
پلتفرم های جدیدی در حال تأسیس هستند که امیدوارم آنها این 

روحیه را نداشته باشند.
طبعا کشورهای دیگر که در سریال سازی جدی تر و حرفه ای تر 
هســتند هم درگیر همین ماجرای مخاطب شناســی هستند و به 
نظرم این موضوع را از ما جدی تر می گیرند. می خواهم تکرار کنم 
که به نظرم «آکتور» این پتانســیل را داشــت که طیف گسترده ای 
از مخاطبیــن جدی داخلی را با ســریال های ایرانی آشــتی دهد. 
اما چون برنامه ریزی ای برای این ماجرا وجود نداشــت، این اتفاق 
نیفتــاد. البته همه اینها بلندپــروازی می خواهد که اگر پلتفرم ها 
نداشته باشــند، هیچ وقت اتفاق نمی افتد. اگر بلندپروازی نباشد، 
ترجیح می دهند با فرمول های جواب پس داده و البته کلیشــه ای 
مخاطبــان موجود را راضی نگه ندارنــد و این در درازمدت قطعا 
بــه نفع این صنعت نیســت. در چنین فضایی ســریال هایی مثل 
«آکتور» به شــدت آســیب می بینند. همان طور که ایــن اتفاق در 
عمل برای ســریال افتاد. فکرش را بکنید در قسمت سوم پلتفرم 
اصلی سریال از پروژه جدیدش رونمایی کرد! در آن زمان باورمان 

نمی شــد  ولی واقعا این اتفاق افتاد! در واقع ســریالی که حداقل 
به گواه میــزان درصد رضایت مخاطبین خــود پلتفرم ها یکی از 
موفق ترین های چند ســال اخیر در زمینه «درصد رضایت» بوده و 
بعد از قســمت پایانی درخواست بسیاری برای ادامه اش داشته، 
در قســمت سوم چنین تیر خلاصی خورد! به نظرم این ماجرا هم 
در کنار بیلبورد نداشتن ســریال احتمالا در تاریخ پخش سریال ها 
کم بدیل اســت. البته که همه این آسیب ها تأثیرش در کوتاه مدت 
اســت و به قول نیما یوشیج: « آنکه غربال به دست دارد، از عقب 
کاروان می آید» و برای قضاوت درســت و تأثیر همه این آسیب ها 
برای هر اثری نیاز به گذشــت زمــان داریم. از طرفی به هرحال ما 
یک رسالتی داریم و شاید شعاری به نظر برسد ولی کار ما طوری 
اســت که تفکر در آن حــرف اول را می زند. کار مــا با خط تولید 
کارخانه فرق دارد و باید کمی هم در بالاتربردن ســطح ســلیقه 
مخاطب تلاش کنیم و هم زمان گســتره مخاطب را وسیع تر کنیم 
که قطعا به نفع همه مان است؛ از پلتفرم و سرمایه گذار تا عوامل 
و دست اندرکاران تولید. بیلی وایلدر جمله زیبایی دارد: «مخاطب 
دم دمی مزاج و بی وفاســت». جمله دقیق و درستی است. همین 
موضوع این ســاحت را پیش بینی ناپذیر و جذاب تر می کند. چون 
اگر قابل پیش بینی باشــد که جذابیتی ندارد و مثل فیلمی است 
کــه می دانی آخر آن چه می شــود. حوزه مخاطــب و تلاش در 
جهت جذب مخاطبِ خارج از دایره فعال مخاطبان حال حاضر 
پلتفرم ها اتفاق درســت و کارآمدی اســت. همیــن موضوع به 
گسترش پلتفرم ها و سریال ســازی در کشورمان کمك می کند، در 
غیر این صورت همان مسیر یکنواختی می شود که خواه ناخواه به 

سراشیبی منتهی می شود.
 کمی از سریال فاصله بگیریم. شما تا به امروز تجربه های خوبی   .

در سینما داشتید و کار در حوزه سینمای اجتماعی یکی از دغدغه ها 
و علاقه مندی های شماســت. حوزه ای که مدتی است بسیاری از 
ســینماگران از خطر کمرنگ شدن آن صحبت می کنند. سختگیری 
در مرحله پروانه ســاخت یا نمایش این آثــار درحال حاضر دلیل 
اعتراض بسیاری از همکارن شماست. مدتی است از سینما فاصله 
گرفتید، این روزها چطور به ســینما نگاه می کنید؟ فکر می کنید در 

آینده برای سینمای اجتماعی چه اتفاقی رخ می دهد؟
خبرهایی که این روزها درباره سینما می شنوم، خوب نیست. از 
فروش فیلم ها گرفته تا همین ماجرای سخت گیری های سلیقه ای 
پروانــه ســاخت که خیلــی تلخ اســت. موضوع فــروش بحث 
جداگانه ای دارد و خب طبیعی اســت کــه فیلم های کمدی باید 
ساخته شود اما اینکه فقط این نوع فیلم ها صدر گیشه باشند، برای 
سینمای ما خطرناک است. ممکن است یک سری آدم در این عرصه 
نفع مالی خوبی ببرند و بخشــی از مخاطبان را راضی کنند  اما به 
نظــرم در درازمدت این عدم تعادل بین ســینمای جدی و کمدی 
آسیب زننده است. ما باید در هر ژانری فیلم داشته باشیم و هر کدام 
هــم مخاطبان خاص خودش را دارد. همان طور که اشــاره کردید 
مدتی است از سینما فاصله گرفته ام و خیلی دقیق نمی توانم آن 
را تحلیل کنم. ظاهرا بخشــی از این حجــم از اخبار ناراحت کننده 
درباره سینما مربوط به محدودیت هاست. متأسفانه طبق چیزهایی 
که می شــنویم، صدور مجوز های ساخت فیلم سخت تر شده و از 
طرفی فیلم ســازانی که در این عرصه کار می کردند، از آن ســینما 
فاصله گرفتند. قطعا همه این موارد موضوعاتی اســت که نیاز به 
آسیب شناسی دارد. از طرفی قطعا جایگاه اصلی من سینماست. 
اگر ســریال می ســازم، به این دلیل اســت که برایم جذابیت دارد 
و درحال حاضر سریال ســازی را برای کار نســبت به ســینما بستر 
مناسب تری می بینم. اما احساسم این است که وضعیت سینمای 
ما خوب نیســت. از دوستان زیادی که در حوزه سینمای اجتماعی 
کار می کنند، شــنیده ام که نتوانسته اند پروانه ساخت بگیرند و این 
نگران کننده اســت. ممکن اســت این نقد را هم داشته باشید که 
خود شــما به عنوان یک کارگردان ســینما، ســینما را رها کردید و 
سریال می ســازید! موافقم که خیلی از فیلم سازان سینمای ایران 
درحال حاضر در حوزه ســریال کار می کنند و سینما خلوت  تر شده 
اســت اما با توجه به جدی شدن جریان سریال سازی در دنیا این به 

خودی خود عیب محسوب نمی شود.
درباره پرســش شــما که اگر قرار بر کار در سینما باشد، به چه 
قصــه ای فکر می کنم، بایــد بگویم قبل از همه گیــری کرونا یک 
پروانه ساخت گرفتم. اما با وضعیت کرونا در کشور و فراهم نشدن 
شــرایط مالی ساخت فیلم هم منتفی شد. در شرایط فعلی چون 
تصمیم دارم همچنان سریال بسازم، واقعا فکر نکرده ام که سراغ 
چه موضوعی برای فیلم سازی می روم. قصه های زیادی در ذهنم 

دارم اما زمان را برای ساختن فیلم مناسب نمی دانم.

اخـبـار  بـرگـزیـده

«ردّ مرز» به جشنواره فیلم 
«کینورتیکال» راه یافت

«ردّ مرز» اولین ســاخته داستانی کوتاه سروش یاری، در نخستین 
نمایش بین المللی خود، به بخش مســابقه دهمین جشنواره فیلم 
«کینورتیکال- Kinovertikal» روسیه راه یافت. این جشنواره از نهم 
تا سیزدهم ماه اکتبر در شهر ســاراتوف برگزار می شود. گری باردین 
(Garri Bardin) فیلم نامه نویس، کارگردان و تهیه کننده ۸۲ســاله 
روس که جایزه نخل طلای جشنواره کن را در سال ۱۹۸۸ و همچنین 
مــدال افتخار روســیه را در ســال ۲۰۱۱ دریافت کرده، ریاســت این 
جشــنواره را برعهده دارد. این فیلم به مسائل و مشکلات مهاجران 
افغانســتانی در ایران می پردازد. ســمیر حیران، طاها رضوی، علی 
حســینی و شــهروز آقایی در این فیلم کوتاه ایفــای نقش می کنند. 
عوامل اصلی فیلم کوتاه «ردّ مرز» عبات اند از: نویسنده و کارگردان: 
سروش یاری، تهیه کننده: محمدرضا خاوری و سروش یاری، مشاور 
فیلم نامه: مریم رحمانیان، مشاور کارگردان: محمدرضا خاوری، مدیر 
فیلم برداری: کیوان شــعبانی، طراح چهره پردازی: لوریمر کوک تپه، 
طــراح صحنه: پویان باغنده، طراح لباس: ملینــا باغنده، صدابردار: 
هادی افشــار، دســتیار اول کارگردان، مدیر تولیــد و برنامه ریز: علی 
نصیر، منشــی صحنه: مهتــاب حبیبی ابهری، تدویــن: محمدرضا 
خاوری، موســیقی: ســالار اصغری، اصلاح رنگ و نور: فربد جلالی، 
طراحی و ترکیب صدا: عرفان ابراهیمی، مدیر تدارکات: امیرحســین 

ایمان دوست، پخش: سولماز اعتماد، عکاس: سام مقیمی.

بررسی سینمای شاعرانه کیارستمی 
در هند

ایسنا: مؤسســه فیلم اورویل (Auroville) در کشور هند کارگاه های 
آموزشــی ویژه ای را بــرای شناســایی و تجزیه و تحلیــل از برخی 
از گرایش هــای هنری-فلســفی و شــاعرانه کیارســتمی و دنیای 
ســینمایی اش برگزار می کند. این دوره آموزشــی دو روزه به مدیریت 
«دب کمــال گانگولــی»، فیلم ســاز مســتقل و فارغ التحصیــل از 
مؤسســه فیلم و تلویزیون ســاتیاجیت ری کلکته، در روزهای ۱۶ و 
۱۸ مهرماه برگزار خواهد شــد. «ریچا هاشــینگ»، یکــی از مدیران 
مؤسســه فیلم «اورویل» گفت که نقد کیارســتمی اولیــن مورد از 
مجموعه رویدادهایی است که بر مضامینی متمرکز شده که سینما 
و حوزه های دیگر مانند شعر و روح و روان را در بر می گیرد. به گفته 
برگزارکنندگان، کیارستمی به عنوان یکی از برجسته ترین فیلم سازان 
ایرانــی، در هر گفتمان شــعر و ســینما نقشــی اجتناب ناپذیر دارد. 
همچنین شاعری تحسین شده است که چشمان تیزبین او به مسائلی 
عادی که آن را با سادگی و ژرفای فوق العاده مشاهده و بیان می کند، 
عمیقا در سیاست و شعر ایران ریشه دارد. در این برنامه ویژه آثاری از 
فیلم شناسی کیارستمی مانند «باد ما را خواهد برد»، «طعم گیلاس»، 
«خانه دوســت کجاست»، «پنج: تقدیم به اوزو» و «کپی برابر اصل» 
مورد بررسی قرار می گیرد و درباره فیلم ها بحث و گفت وگو می شود 
و همچنین ارتباط متقابل این فیلم ها با اشــعار خود کیارســتمی در 

طول سالیان نیز مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

میزباني پردیس شهرزاد 
از ۴ نمایش جدید

پردیس تئاتر شــهرزاد در راســتای حمایــت از گروه های جوان 
تئاتری، تعدادی از باکس های نمایشــی ایــن مجموعه را در اختیار 
نمایش های تازه  از کارگردانان جوان قرار داده است. «جردن جنوبی» 
به کارگردانی شــایان مستوفی از تاریخ سوم مهر هر شب ساعت ۱۹ 
در ســالن شماره ســه روی صحنه می رود. نمایش «اسکرین شات» 
بــه کارگردانی امیر عباســی اثر دیگری از یک گروه جوان اســت که 
در ساعت ۲۱:۳۰ در سالن شــماره سه روی صحنه می رود. نمایش 
«شــقامک» به کارگردانی سلمان سامنی نیز دیگر نمایشی است که 
در همین راستا هر شب ساعت۲۰ میزبان تماشاگران می شود. طبق 
برنامه ریزی های انجام شــده و به جهت حمایــت از نمایش هایی با 
مخاطب کودک و نوجوان، نمایش «نیم وجبی» به کارگردانی علیرضا 
دهقانی، هر روز ســاعت ۱۸ روی صحنه می رود و «بل و شــاهزاده 
مغرور» نیز ساعت ۱۷ در سالن شماره سه میزبان تماشاگران کودک 
خواهد بود. نمایش هایی از کارگردانان نســل اول تئاتر کشور هم در 
این مجموعه در مهر ۱۴۰۲ روی صحنه خواهد رفت. نمایش «بنگاه 
تئاترال» به نویســندگی علــی نصیریان و کارگردانــی هادی مرزبان 
از جمله این آثار اســت که با استقبال تماشــاگران در هفته نخست 
مواجه شــده اســت. نمایش «عروس فراری» بــه کارگردانی جواد 
انصافی نیز با نزدیک شــدن به هفته پایانی با استقبال تماشاگران و 
علاقه مندان نمایش های ایرانی مواجه شده است. نمایش «دایره و 
دلقک » به نویســندگی و کارگردانی مرتضی ســخاوت از ۱۶ مهر در 
سالن شماره دو پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفته است. شهره 
ســلطانی، ناصر علی پاشــا و هدا ناصح در این نمایش نقش آفرینی 
می کنند. «انســان/ اســب-پنجاه/ پنجاه» روی صحنه پردیس تئاتر 
شهرزاد نمایش «انسان/ اسب-پنجاه/ پنجاه» به کارگردانی مرتضی 
اسماعیل کاشی در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه می رود. نمایش 
«انســان/ اســب-پنجاه/ پنجاه» نوشته مشــترک هاله مشتاقی نیا و 
مرتضی اسماعیل کاشی و به کارگردانی اسماعیل کاشی که با استقبال 
تماشــاگران همراه بود و به اجرای خود در سالن اصلی تالار مولوی 
در سی و یکم شــهریور پایان داد، به درخواست تماشاگران دوباره به 
صحنه می رود. بلیت فروشی نمایش «انسان/ اسب-پنجاه/ پنجاه» 
از چهارشــنبه دوازدهم مهر در سایت تیوال آغاز شده و این نمایش 
از بیست و ســوم مهر تــا پنجم آبان دوباره به صحنــه خواهد رفت. 
نمایش «زیرزمینی ها» نوشــته مرتضی شــاه کرم و کارگردانی حامد 
وکیلــی بعد از اجراهای موفق تیر، مجددا در پردیس تئاتر شــهرزاد 
به صحنه می رود. «زیرزمینی ها» عنوان تازه ترین اثر حامد وکیلی در 
مقام کارگردان و بازیگر اســت که با رویکــردی تراژیک و کمدی در 

پردیس تئاتر شهرزاد اجرا می شود.

بهناز شیربانی


